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1a reunió de l’Assemblea Jove del 
Collsacabra 
Dissabte 20 de gener de 2024, 10:30 a 13:30h 

Punt Jove, L’Esquirol (Pg. les Gorgues, 1. La Rectoria). 

Objectius 
- Presentar l’Estratègia CollsacabraFutur i els objectius del projecte 

- Pactar el funcionament de l’Assemblea 

- Recollir inquietuds i necessitats per plantejar accions a la propera reunió 

- Tancar data i hora de la propera trobada (virtual) 

Programa 

Hora Punt 

10:30h Benvinguda i roda de noms 

10:45h Presentació de la iniciativa. Per què una assemblea jove? 

Objectius, relació amb Pla Estratègic, estructura d’aquest, calendari del projecte. 

11:05h Acordem el funcionament de l’Assemblea 

Dates i hores, funcionament reunions, comunicació, repositori... 

11:35h Pausa per esmorzar amb tastet de la terra 

12:05h Compartim inquietuds i necessitats 

Fem una diagnosi del jovent del Collsacabra 

13:20h Propers passos. Tancament 

 

Assistència 
6 persones 

Any de naixement Municipi/poble 

1993 L'Esquirol 

1995 L'Esquirol 

1996 L'Esquirol 

1999 Rupit i Pruit 

2002 Cantonigròs 

2003 L'Esquirol 

 

Dinamització i relatoria: Laura Ruiz, Xavi Sabaté i Pol Aparicio (Espai TReS). 
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Acta 

Benvinguda i roda de noms  

L’Alcalde de l’Esquirol, Àlex Montanyà, la regidora de joventut, medi ambient i pagesia de 

l’Esquirol, Marta Puigdesens i el regidor de Promoció Econòmica i Turisme, esports i obres i 

serveis de l’Esquirol, Kiku Hernández, donen la benvinguda a la primera assemblea jove del 

Collsacabra, agraeix la participació del jovent  i dona pas a l’equip de dinamització.  

Ens presentem l’equip de dinamització (Xavi Sabaté, Pol Aparicio i Laura Ruiz) tot proposant una 

ronda de noms, on es digui també el poble i responguin amb una frase a Què t’ha motivat a 

participar? i diguin  alguna cosa que se’ls doni molt bé, en acabar passen la paraula a algú que 

creguin que també se li donaria bé el mateix. 

La motivació per participar queda recollida en la següent taula: 

Motivació per participar 

Fa anys que està ficat en diverses associacions i entitats. Ganes de veure quines altres inquietuds 

hi ha, a ell li preocupa l'habitatge. 

Ganes de fer xarxa, amb gent motivada. Que passin coses. A l'expectativa que passin coses. 

Li ha agradat la iniciativa i l'oportunitat de dir la nostra com a joves. Els joves estan poc implicats 

políticament. 

Motivació sobre com estan els joves. 

Ganes de veure quines idees surten, i aportar la seva opinió. 

Valora que està bé incloure els joves en un procés participatiu, vol aportar el seu punt de vista i la 

seva opinió 

 
Benvinguda de l’alcalde de l’Esquirol, Àlex Montanyà. 

Presentació de la iniciativa. Per què una assemblea jove?  

Per tal d’explicar per què iniciem aquesta assemblea jove es fa una presentació on s’expliquen 

possibles objectius i quin calendari podríem seguir. També s’exposa un resum del Pla Estratègic 

del Collsacabra (CollsacabraFutur) i com aquest es pot relacionar amb l’assemblea. 

1) Per què es planteja fer una assemblea jove?  

L’objectiu de l’Assemblea Jove es brindar als joves del Collsacabra un espai on puguin compartir 

i expressar els seus neguits i preocupacions, tot fent xarxa entre ells, i que els permeti buscar i 

https://participa311-collsacabra.diba.cat/rails/active_--16ba1cfe88bfb33666a3ed7b55ab95bd44fc6e96/Pla_Estrat%C3%A8gic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf?content_type=application%2Fpdf&disposition=inline%3B+filename%3D%22Pla_Estrategic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf%22%3B+filename%2A%3DUTF-8%27%27Pla_Estrat%25C3%25A8gic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf
https://participa311-collsacabra.diba.cat/rails/active_--16ba1cfe88bfb33666a3ed7b55ab95bd44fc6e96/Pla_Estrat%C3%A8gic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf?content_type=application%2Fpdf&disposition=inline%3B+filename%3D%22Pla_Estrategic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf%22%3B+filename%2A%3DUTF-8%27%27Pla_Estrat%25C3%25A8gic_Collsacabra_Futur_vfinal.pdf
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trobar solucions i que la seva veu i les seves propostes arribin a de les institucions. La funció del 

nostre equip és acompanyar-vos i ajudar-vos a arrancar durant aquestes primeres 4 assemblees. 

 
Presentació de la iniciativa als assistents. 

 

2) Relació amb el Pla Estratègic i l’Agenda Rural 

Per tal d’agrupar i estructurar les accions del Pla Estratègic del Collsacabra, es va agafar com a 

referència l’Agenda rural i els seus 7 reptes (exposats més avall). 

En el Pla Estratègic ja es van definir 32 accions prioritàries i moltes altres propostes, algunes de 

les quals poden ser fruit i donar resposta a inquietuds compartides pels joves. 

En aquest punt un dels assistents pregunten si aquestes accions i propostes s’estan duent a terme 

o tan sols han quedat com a propostes. L’alcalde i els regidors exposen alguns dels avenços: 

- En clau d’habitatge, es va sol·licitar a través de l’Oficina d’Habitatge del Consell Comarcal 

d’Osona,  un inventari d’habitatges buits del municipi que s’ha rebut i esta a disposició de 

l’Ajuntament per iniciar accions a favor de recuperar-los per a lloguer assequible . Al Congrés 

dels Diputats es va demanar si a l’Esquirol hi havia propietats de la SAREB (identificat un solar), 

per valorar-ne la compra i construir, si s’escau, habitatge públic.  

- En relació amb la mobilitat, s’han dut a terme diverses revisions d’horaris de transport públic. 

S’han modificat alguns horaris d’acord amb consultes i s’ha augmentat l’oferta cap a Vic.  

- Pel que fa a transició energètica, ja està en marxa la comunitat energètica de l’Esquirol 

(Collsacabra Verd). S’ha fet la instal·lació de plaques fotovoltaiques en edificis públics a 

l’Esquirol i Cantonigròs i Sant Martí, que gestionarà la comunitat.  

- Respecte a la cultura, s’ha condicionat el pis de baix del poliesportiu amb insonorització per 

a músics. Alhora s’ha creat una associació de músics. També es planteja la intervenció de la 

Teuleria de Cantonigròs com a patrimoni potent. I des de fa uns 8 anys, s’està treballant en el 

catàleg de masies del Collsacabra. 

- En quant a economia local, des de la taula de pagesia i producte local, s’està treballant en 

per aconseguir un obrador per a productors i elaboradors del territori.  

- A més, s’està fent un inventari i la regulació de camins per vetllar per l’accés al medi natural.  

- Per últim, l’Ajuntament de l’Esquirol està acabant de plantejar unes bases per donar 

subvencions a joves que competeixin en esports d’elit del territori. 

 

 

https://somcomunitats.coop/landing/collsacabra-verd-sccl/
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3) Calendari del projecte 

Seguidament es presenta una proposta de calendari. Finalment es decideix que les assemblees 2 

i 3 també tinguin format presencial. La segona assemblea serà el dia 10 de febrer de 10:30h a 

12:30h. No es concreta data per la tercera i quarta assemblea. 

Tasca Gener 2024 Febrer 2024 Març 2024 Abril 2024 

 1a quinz 2a quinz 1a quinz 2a quinz 1a quinz 2a quinz 1a quinz 2a quinz 

Presentació de 

l’Assemblea  

(1a reunió) 

 20 gener       

Assemblees 2 i 3 

presencials  

  10 febrer   Proposar 

data 

  

Trobada amb els 

Ajuntaments 

(4a reunió) 

      Entre 

setmana, 

tarda-

vespre. 

 

- Assemblea 1. Presentar assemblea, acordar funcionament. 

- Assemblea 2.  Priorització i propostes d'idees a impulsar (i concreció fins on arribem) 

- Assemblea 3. Concreció/desenvolupament de les propostes. 

- Assemblea 4. Resultats fins ara, avaluació i “traspàs” als ajuntaments.  

4) Plantejament de les assemblees 

Es defineix que els temes de debat seran oberts i a partir de les inquietuds dels membres, i sempre 

que es pugui, es relacionaran propostes i accions amb el Pla Estratègic del Collsacabra. Es poden 

plantejar accions a fer des de l’assemblea i/o accions a fer per les administracions locals. 

S’exposen també els rols més típics dins una assemblea, que de moment assumeix Espai TReS:  

- Secretaria o grup motor: S’encarrega de recollir els punts a parlar, convoca les reunions i 

envia la informació i l’acta als membres. 

- Relator/a o qui fa l’acta: Recull el que es diu durant l’assemblea, especialment les 

conclusions i acords. 

- Moderació o dinamització: Dona pas als punts a parlar (ordre del dia), resumeix les 

aportacions o conclusions de cada punt. 

- Torns de paraula: Anota qui demana la paraula i li dona pas quan toca. 

Es convida als membres a que en futures assemblees es facin seus o comparteixin aquests rols, ja 

que l’acompanyament d’Espai TReS només serà durant 4 reunions. 

Es decideix que ens comunicarem a través de correus oberts (que tothom vegi les adreces de 

tothom) i alhora farem un grup de WhatsApp amb els assistents, però obert a qui vulgui 

participar. El grup de WhatsApp també pot servir com a canal d’informació pels joves.  

S’acorda deixar constància del què s’ha parlat a través d’actes. Pel moment, es faran des d’Espai 

TReS, i les enviarem per correu electrònic i WhatsApp i es penjaran al portal Participa de 

l’Assemblea. Més endavant es pot crear un Drive compartit o un altre espai similar. 

Prèviament a les assemblees s’enviarà informació de les dinàmiques i dels temes a parlar.  

https://participa311-collsacabra.diba.cat/processes/AssembleaJove
https://participa311-collsacabra.diba.cat/processes/AssembleaJove
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Converses informals durant l’esmorzar amb producte local. 

Compartim inquietuds i necessitats  

S’utilitza el Sikkhona (targetes amb imatges) per fer una mica de diagnosi sobre les inquietuds i 

necessitats dels joves. Els assistents escullen una imatge que creguin que representa “Com esteu 

els joves del Collsacabra?” i cadascú comparteix el que pensat. 

 
Assistents durant la primera part de la dinàmica. 

Surten les següents reflexions sobre “Com estan els joves del Collsacabra?”: 

• Hi ha problemàtiques i por davant la situació amb l’habitatge. 

• Els joves es troben molt tancats, cadascú en la seva història i amb els seus interessos. 

• Els costa connectar amb altres joves i se senten sols, no tenen ajuda. Costa fer xarxa, fer grups. 

Hi ha grups grans, però costa connectar. 

• Tenen ganes de quedar-se i de viure a pagès i en comunitat. 

• Tenen molts projectes en ment. 

• Hi ha desconnexió del territori i la seva realitat diària a causa dels estudis (que es fan fora). 

Costa fer-se una imatge de la situació dels joves. 

• L’esport és un element dinamitzador i aglutinador, i d’arrelament al territori (Collsacampus). 

Pot ser una manera de trencar les “bombolletes”. Les entitats esportives són una oportunitat.  
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• S’ha perdut l’oferta de llocs de trobada dins del poble. S’ha perdut la connexió 

intergeneracional entre joves de 20 i 30 anys, i costa de connectar amb altres grups, que són 

més tancats. 

• Costa molt desplaçar-se de poble, malgrat la proximitat en cotxe (10 min entre Cantonigròs i 

Rupit). Per contra, entre l’Esquirol i Cantonigròs es coordinen les festes majors i els actes.  

• Hi ha una rivalitat sana entre els equips de futbol de Cantonigròs i l’Esquirol. Hi ha una 

generació que es porta bé i fan sortides a la muntanya, van en bicicleta... 

• Al Centre Excursionista de l’Esquirol hi ha entrat força joves i està molt actiu. Hi ha molta gent 

de Cantonigròs i Rupit que s’hi han apuntat. 

• Cal trobar grups d’interès comú (com han fet els músics, per exemple).  

 

 
Imatges escollides pels assistents per respondre “Com esteu els joves del Collsacabra?”. 

A continuació es pregunta “Quines són les 2 o 3 qüestions que més us preocupen actualment 

i en que us agradaria poder fer alguna cosa?”.  En parelles, s’anoten fins a tres respostes en 

targetes i en acabat, es comparteixen en veu alta. S’agrupen les targetes sota els reptes de 

l’Estratègia Collsacabra (reptes Agenda Rural): 

Repte 1. Persones, benestar i repte demogràfic 

- Que no es prioritzi el turisme rural i la gent de fora en l’habitatge. A Rupit es va fer una moratòria de 

nous pisos turístics.  

- Instruments fiscals per part de l’Ajuntament, ajuts a la població local. 

- Accés a l’habitatge fàcil, assequible, i potenciant la primera residència. Ens quedem al Collsacabra. 

- Augment de l’oferta i prioritzar els locals. Al voltant de Vic hi ha poblacions com Santa Cecília que 

sempre ha potenciat l’habitatge de la pròpia gent del territori.  

- A nivell demogràfic, no pretendre créixer en població, sinó mantenir la mida. I que sigui una població 

estable i que hi resideixi, amb oportunitats per a la població local. Que no siguin segona residència 

ni de lloguer turístic. 

Repte 4. Sistema agroalimentari 

- Control de les terres en mans de molt poques persones, amb un model de ramaderia que no és 

regeneratiu. S’ha de potenciar la ramaderia regenerativa, anant més enllà de l’ecològica.  

- Des dels ajuntaments es podria aconsellar o ajudar als pagesos a explorar altres formes de ramaderia: 

organitzar algun acte amb algun expert que pugui informar la pagesia i convèncer-los que a la llarga 

val la pena, per la millora de la qualitat del producte i la productivitat de la terra. Per exemple, impulsar 

proves pilot. Generar credibilitat entre la pagesia per veure que hi ha alternatives. També plantejant 

un incentiu fiscal.  

- Les granges de porcs industrials consumeixen molta aigua, i no les controlen els pagesos del 

Collsacabra.  

- Cal fer una pedagogia cap enfora i també cap dins. Per exemple, els productors locals d’embotit d’on 

treuen els porcs? No tenim porcs sostenibles al Collsacabra. Hem de ser coherents en tots els àmbits.   

- El paisatge és un producte més del Collsacabra, i molts productors o comerços reforcen el missatge. 
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Repte 6. Innovació, dinamització econòmica i social 

- Dificultat d’accedir a espais per a joves emprenedors (lloguer de locals buits). Crear espais de 

coworking o oferir incentius per quedar-se a treballar al propi Collsacabra i evitar l’efecte de “poble 

dormitori”. Per més endavant fer cartells o campanyes ens queda la frase: Viure i treballar al 

Collsacabra. 

- Hi ha dos locals de restauració buits a l’Esquirol. També van donar de baixa la llicència d’un bar 

nocturn. Recuperar les Comes o Can Llemosí, espais de festa.  

- Potenciar les associacions esportives. Crear una xarxa de comunicació per coordinar i compartir 

l’agenda cultural i d’activitats.  

- Espai on trobar gent amb interessos comuns. Es va voler fer amb l’Ateneu, que va estar un temps a 

Can Llemosí, però s’ha perdut l’espai (es fan coses a la Coope). L’Ateneu del Collsacabra és un grup 

que vol fer coses, que volia recuperar el Sindicat. Un Centre Cultural autogestionat, però amb poca 

presència jove. 

- Crear un grup de cartellera que unifiqui tot el Collsacabra. Es podria fer una agenda conjunta per 

arribar a tothom. Una llista de distribució o difusió (només ho publiquen els administradors de la 

comunitat) de les activitats culturals. El tècnic de cultura de l’Ajuntament ho podria impulsar i 

alimentar. Fer un grup mare i subgrups referents per temàtiques o per pobles amb dinamitzadors 

propis (model Discord). Purament informatius. I que qui vulgui pugui escollir sobre quins grups o 

pobles rebre informació.  

- Turisme:  

o Limitar-lo i fer que sigui una aportació positiva per al conjunt de la comunitat. És una 

fórmula complicada però que s’ha de trobar la manera. A Rupit és un gran problema, i 

sempre és molt difícil. Els establiments es queixen...  

o A Rupit actualment hi ha un servei d’informació turística que orienta als visitants sobre com 

està de ple/saturat el territori. És molt difícil arribar a l’equilibri, però si no es fa algun tipus 

de regulació se’ns menjaran.  

o Es proposa que un dels límits sigui el preu, o establir números clausus o limitació del número 

de visitants, amb un sistema de reserves amb molt de temps per endavant. Els límits s’han 

de treballar amb el agents turístics. Aquí entra el debat que si tanques un espai, se’n 

massifica un altre. És complicat posar barreres.  

o Les xarxes socials (Instagram) són unes de les responsables de la massificació que han patit 

llocs emblemàtics com la Foradada, el Salt de Sallent o el Morro de l’Abella.  Per això cal fer 

una pedagogia cap enfora i també cap dins. I tenir clar quin turisme volem, què volem 

ensenyar...  

o També cal trobar mecanismes per a que el turisme reporti beneficis la conjunt del territori 

(serveis, reduir impostos...). Que el benefici sigui socialitzat.  

o D’altra banda, si posem moltes facilitats amb senyalització, adequació de camins... pot fer 

un efecte crida a determinats indrets del Collsacabra.  

 

Repte 7. Governança 

- Organització col·lectiva d’accions a fer entre uns quants.   

- La veu dels joves no ressona al Collsacabra. Cap jove està a l’Ajuntament. El jovent està poc implicat. 

Aquesta assemblea pot ser un bon inici. Es podria intentar fer una llista electoral dels joves, de zero. 

- A Rupit s’ha fet la taula de sostenibilitat, amb representants de diversos sectors (joves, gent gran, 

turisme, construcció...) en què es posen en comú allò que preocupa a cadascú. Però després en 

aquestes trobades, quan parlen els joves no se’ls té tant en compte, o amb prejudicis pels joves. No 

s’escolta tant als joves.  

- La generació jove potser no està tan arrelada. El món ha canviat molt, també, s’han perdut els espais 

de trobada i d’arrelament que permetien a la gent jove arrelar-se al territori.   
 

Els reptes 2. Transició ecològica, 3. Territori connectat i 5. Sistema forestal queden buits. 
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Recull d’aportacions classificades segons els reptes de l’Agenda Rural. 

Finalment i en parelles es proposen un o dos “titulars” o situacions que els agradaria veure en 

5-10 anys a les notícies o al diari local:  

• Que augmenti el % de gent jove que viu al poble 

• Totes les masies del Collsacabra són habitades com a primera residència 

• S’inaugura el centre cultural de la fàbrica de Can Quel a l’Esquirol  

• La ja consolidada cooperativa d’habitatge “CollsaViu” triomfa amb la convocatòria de les 

primeres jornades sobre regeneració del territori 

• S’aprova una línia de subvencions municipals per a la restauració de masies expropiades 

per l’Ajuntament  

 

Treball de les aportacions per parelles. 

13:00h Propers passos. Tancament.  

Per acabar la reunió s’acorda que la següent assemblea serà el proper dissabte 10 de febrer 

pel matí (10:30h a 12:30h) al Punt Jove de l’Esquirol. Espai TReS portarà la dinàmica i la 

proposta d’ordre del dia, que s’enviarà durant la setmana prèvia. 


